


Ali Imran Sinaga

Sumbangan Takzir Umar Terhadap Qanun Aceh

 S3 Pedi B PPs UINSU Genab 2023-2024

 S3 Pedi B PPs UINSU Genab 2023-2024

 Universitas Islam Negeri Sumatera Utara

Document Details

Submission ID

trn:oid:::1:3029439932

Submission Date

Oct 3, 2024, 9:36 PM GMT+7

Download Date

Oct 3, 2024, 9:38 PM GMT+7

File Name

Takzir_dan_Kanun_NAD_edit_18_jan.docx

File Size

112.9 KB

19 Pages




6,177 Words

39,094 Characters

30% Overall Similarity

The combined total of all matches, including overlapping sources, for each database.

Top Sources

- 29%  Internet sources
- 10%  Publications
- 10%  Submitted works (Student Papers)

Integrity Flags

0 Integrity Flags for Review

No suspicious text manipulations found.

Our system's algorithms look deeply at a document for any inconsistencies that would set it apart from a normal submission. If we notice something strange, we flag it for you to review.

A Flag is not necessarily an indicator of a problem. However, we'd recommend you focus your attention there for further review.

Top Sources

- 29% Internet sources
- 10% Publications
- 10% Submitted works (Student Papers)

Top Sources

The sources with the highest number of matches within the submission. Overlapping sources will not be displayed.

1	Internet	repository.uin-suska.ac.id	7%
2	Internet	ms-aceh.go.id	2%
3	Internet	repository.ar-raniry.ac.id	2%
4	Internet	repository.uinsu.ac.id	2%
5	Internet	repository.umj.ac.id	1%
6	Internet	icjr.or.id	1%
7	Internet	trijurnal.trisakti.ac.id	1%
8	Internet	mjssl.usim.edu.my	1%
9	Internet	ejournal.unsrat.ac.id	1%
10	Internet	journal.actual-insight.com	1%
11	Internet	e-campus.iainbukittinggi.ac.id	1%

12	Internet	eprints.walisongo.ac.id	1%
13	Internet	repository.uinjkt.ac.id	1%
14	Student papers	UIN Raden Intan Lampung	1%
15	Internet	hamasbinsyukri.blogspot.com	1%
16	Internet	media.neliti.com	1%
17	Student papers	Syiah Kuala University	0%
18	Internet	www.voaindonesia.com	0%
19	Internet	tengkuputeh.com	0%
20	Internet	eprints.undip.ac.id	0%
21	Internet	fanani4435.blogspot.com	0%
22	Internet	pendis.kemenag.go.id	0%
23	Internet	repository.unja.ac.id	0%
24	Internet	www.selancarinfo.my.id	0%
25	Internet	jurnal.ar-raniry.ac.id	0%

26	Student papers	Universitas Dian Nuswantoro	0%
27	Internet	text-id.123dok.com	0%
28	Internet	fiqh.um.edu.my	0%
29	Internet	munimm.blogspot.com	0%
30	Internet	www.bphn.go.id	0%
31	Internet	www.voa-islam.com	0%
32	Internet	fazzanzakaria.wordpress.com	0%
33	Internet	jurnal.uinsu.ac.id	0%
34	Internet	jurnalmiqotojs.uinsu.ac.id	0%
35	Internet	123dok.com	0%
36	Publication	Arif Dian Santoso, Muhammad Irkham Firdaus, Nurjihana Naifah. "Pengaruh Pene..."	0%
37	Internet	erfins.wordpress.com	0%
38	Internet	jurnalumran.utm.my	0%
39	Internet	etd.repository.ugm.ac.id	0%

40	Internet	www.usm.my	0%
41	Internet	docplayer.info	0%
42	Internet	repositori.usu.ac.id	0%
43	Internet	repository.unmuha.ac.id	0%
44	Internet	www.slideshare.net	0%
45	Internet	www.coursehero.com	0%
46	Publication	Nurbaiti Nurbaiti, Wahyuni Wahyuni, Makbull Rizki, Haiyun Nisa. "Pandangan Ma...	0%
47	Publication	Rahman Mantu. "ISLAM DAN KONSTITUSI: ANALISIS-KOMPARATIFANTARA TEKS A...	0%
48	Internet	journal.wima.ac.id	0%
49	Internet	kolehkacang.blogspot.com	0%
50	Internet	medium.com	0%
51	Internet	pt.scribd.com	0%
52	Internet	rasyidrizani.blogspot.com	0%
53	Internet	www.komnasperempuan.go.id	0%

54	Internet	www.tabloidpodium.com	0%
55	Publication	Purba Hutapea. "In chasing the status as the Province of Jakarta Special Region a...	0%
56	Publication	Sirtatul Laili. "Praktik Adat tentang Ketidakbolehan Menikah pada Bulan Ramada...	0%
57	Internet	mahmudiidi.wordpress.com	0%
58	Internet	qdoc.tips	0%

Sumbangan Hukuman Takzir ‘Umar bin Al-Al-Khattab Terhadap Kanun Nanggroe Aceh Darussalam (NAD) di Indonesia

Ali Imran Sinaga
Fakultas Tarbiyah dan Pendidikan UINSU, Medan, Indonesia
(email: aliimransinaga@uinsu.ac.id)

Mohd Nizam bin Sahad
(Bahagian Pengajian Islam, Pusat Pengajian Ilmu Kemanusiaan, USM Malaysia)
(email : nizamsahad@usm.my)

Mohammad Amir Wan Harun
(Bahagian Pengajian Islam, Pusat Pengajian Ilmu Kemanusiaan, USM Malaysia)
(email: amirwan@usm.my)

Abstrak

Begitu mudah dan cepatnya wilayah Nanggroe Aceh Darussalam (NAD) menetapkan hukuman takzir dalam kanunnya sehingga menjangkau lima belas kanun yang disahkan sejak tahun 2002. Suatu hasil hukum yang mengarahkan yang disahkan Peraturan Daerah NAD. Apakah kanun ini ada hubungannya dengan Khalifah ‘Umar bin Al-Khattab yang telah melaksanakan ratusan hukuman takzir yang tercatat dalam kitab-kitab fiqah? Bagi menemukan data ini, pengkaji telah menggunakan kaedah kualitatif dengan reka bentuk kajian kepustakaan. Dapatan telah ditemukan bahawa hukum takzir ‘Umar bin Al-Khattab dalam kanun NAD adalah sangat berkait rapat. Rujukan demi rujukan tentang takzir yang dijadikan sumber pengambilan, tetapi akhirnya berbalik kepada takzir ‘Umar bin Al-Khattab itu sendiri. Hal ini dibuktikan dengan adanya hukuman sebat dan penjara dalam kanun NAD. Dua hukuman ini merupakan gagasan yang pertama sekali dilakukan ‘Umar untuk menghukum pesalah. Hairannya, masih banyak negara-negara Islam menggunakan praktik takzir ‘Umar bin Al-Khattab hanya kerana dengan alasan bahawa ‘Umar bin Al-Khattab merupakan susuk paling dekat dengan Rasulullah SAW.

Kata kunci: Takzir, ‘Umar bin Al-Khattab, Kanun Nanggroe Aceh Darussalam (NAD), Sebat, Hukuman.

A. Pendahuluan

Secara hierarki, dalam Islam terdapat tiga jenis hukuman fizikal (*jinayah/jarimah*) bagi pelaku kejahatan, iaitu qisas, hudud, dan takzir. Bagi hukuman qisas dan hudud, al-Quran dan hadis sudah menentukan hukuman pada bentuk dan jumlahnya. Dalam hal ini, manusia hanya melaksanakan dan tidak boleh mengurangi atau menambahnya. Dalam sebahagian negara-negara Islam di dunia, pelaksanaan hukuman qisas dan hudud dilakukan sesuai dengan undang-undang negara tersebut, seperti Arab Saudi dan Pakistan. Berbeza negara maka berbeza pula penerapannya sesuai dengan asas

politik yang dianuti dan asas keperluannya. Pengecualian terjadi pada hukuman takzir kerana bentuk dan jumlahnya diserahkan kepada kebijaksanaan pemimpin negara. Pemimpin negara menerapkannya kepada peringkat pemerintahan sampai pada peringkat paling bawah agar ia berjalan sesuai dengan undang-undang yang ada.

Dalam sejarah Islam, pernah terjadi penerapan hukuman takzir yang tepat, lengkap, perdana, proaktif, dan menjadi suri teladan dan ia dilakukan oleh seorang ketua negara yang digelar Amirul Mukminin 'Umar bin Al-Khattab. Walaupun takzir 'Umar Al-Khattab telah lama wujud, ia masih hangat dibahaskan dan diambil oleh pemimpin negara pada hari ini sebagai salah satu rujukan. Tujuannya adalah agar terjadinya iklim kondusif bagi keteraturan serta keamanan masyarakat awam.

Koleksi hukuman takzir 'Umar merangkumi pelbagai bidang hukum, memiliki solusi, berbentuk praktikal yang tidak ditulis, pantas dan konsisten menyebabkannya mampu mengurangkan kejahatan yang mengganggu keseimbangan sosial. Apresiasi paling tinggi patut diberikan kepada susuk 'Umar ini. Kes qisas dan hudud 'Umar Al-Khattab yang bersifat *shock therapy* telah banyak dikaji, sedangkan takzir yang bersifat *soft therapy* sangat jarang diteliti pengkaji lain. Adakah disebabkan sifat takzir yang ringan, tidak mengakibatkan kematian? Sedangkan qisas dan hudud zahirnya mengerikan dan mampu mengakibatkan kematian. Atau adakah kerana qisas dan hudud sering dikritik oleh deklarasi Hak Asasi Manusia (HAM) sehingga membuatkan ia sering dijadikan topik kajian berbanding takzir yang kurang mendapat tentangan daripada HAM ini?

Sebenarnya, tidak ramai yang mengetahui bahawa hukuman takzir yang paling berat juga dapat mengakibatkan kematian, manakala paling ringan adalah hukuman sebat beberapa kali. Perkara ini dapat diketahui apabila sejarah 'Umar bin Al-Khattab diteliti secara benar, bijak, dan adil. Namun begitu, info ini juga boleh menjadi bahan bagi para penulis yang tidak suka kepada Islam atau susuk 'Umar agar terlihat radikal dan ekstrim. Walhal tujuan takzir adalah untuk menyedarkan pelakunya untuk tidak mengulangi kembali kejahatannya.

Ada pilihan yang ditawarkan daripada fenomena takzir Khalifah 'Umar bin Al-Khattab untuk diambil atau ditinggalkan menurut kepentingan suatu negara. 'Umar bukanlah seorang nabi atau rasul yang seluruh perbuatannya wajib diikuti umat. 'Umar hanya seorang Ketua Negara yang memiliki kebijaksanaan tersendiri dalam pemerintahannya. Ketua Negara lain yang hidup pada hari ini juga dapat merujuk perbuatan 'Umar dengan pelbagai pertimbangan. Mungkin wajib mengikuti induk undang-undang negara yang bersangkutan atau kepentingan politik. Jelasnya, takzir merupakan salah satu solusi untuk memberi pengajaran kepada pelaku masyarakat yang bersalah dan sekaligus menjaga kepentingan umum.

Salah satu wilayah di Negara Kesatuan Republik Indonesia (NKRI), iaitu Nanggroe Aceh Darussalam (NAD) telah merujuk hukuman takzir dalam kanun tertulisnya yang bertujuan melestarikan kehidupan Islam masyarakat Aceh dan menjunjung tinggi ajaran Islam. Seberapa jauh wilayah ini menerapkan takzir 'Umar? Adakah sebahagian atau seluruhnya? Atau membuat sedikit perubahan dengan cara mengurangi atau menambah inti takzir 'Umar? Pertanyaan-pertanyaan ini akan dijawab dalam artikel ini.

5 Wilayah NAD berada pada 20 – 60 LU dan 950 – 980 BT. Berbatas negara (laut) dengan India, Myanmar, Thailand, dan Malaysia. Di sebelah Timur, NAD berbatasan dengan laut dan darat dengan wilayah Sumatera Utara. Luas wilayah wilayah NAD adalah 57,365.57 km² terdiri dari atas kawasan hutan lindung 26,440.81, kawasan hutan budidaya 30,924.76 km² dan ekosistem Gunung Leuser seluas 17,900 km², dengan puncak tertinggi pada 4.446 di atas permukaan laut. Wilayah NAD memiliki 119 buah pulau, 73 sungai yang besar dan 2 buah danau.¹ Jumlah Penduduk NAD 5,371,532.² Sedangkan yang beragama Islam menurut Direktorat Jenderal Kependudukan dan Pencatatan Sipil (Dukcapil), Kementerian Dalam Negeri mencatat penduduk Aceh sebanyak 5.26 juta (98.4%) warganegara yang beragama Islam. Sebaran penduduk yang memeluk agama Islam terbesar berada di Kabupaten Aceh Utara dengan jumlahnya mencapai 599,89 ribu orang. Lalu, diikuti Kabupaten Bireuen sebanyak 443,87 ribu orang, serta Kabupaten Pidie sebanyak 435,58 ribu orang.³

14 Zaman dahulu, NAD merupakan daerah kesultanan. Kesultanan Aceh merupakan salah satu daripada lima kesultanan yang besar dalam mengembangkan Islam ke seluruh dunia. Tapak-tapak sejarah tinggalan kesultanan ini banyak ditemukan di seluruh wilayah NAD. Keupayaan lainnya yang terdapat pada wilayah NAD ialah hasil buminya yang meliputi padi dan palawija (tanaman sampingan). Selain itu wilayah NAD juga memiliki upaya hasil laut dan hasil perkebunan yang cukup signifikan.⁴

Sesuai yang menarik pada NAD adalah ia diberikan hak oleh NKRI untuk menerapkan hukum Islam di kawasan kekuasaannya sebagai mana yang dijelaskan dalam tahap proses sejarah seperti yang tertera di bawah ini;

- 39 1. Tahun 1945-1959: Tahap perjuangan untuk mendapatkan pengakuan dari Pemerintah Pusat ketika dipimpin oleh Abu Beureuh dan lahirnya Undang-undang No. 24 tahun 1956 tentang pembentukan Daerah Otonom Propinsi Aceh.
- 52 2. Tahun 1959-1999: Tahap pengakuan politik, tetapi tidak dilanjutkan dengan dasar untuk menerapkannya. Masa ini lahir UU No.5/74 tentang Penunjukan Daerah Istimewa Aceh, Pemberontakan Gerakan Aceh Merdeka (GAM) yang dipimpin oleh M. Hassan Di Tiro, dan UU No. 44/99 mengizinkan penerapan syariat Islam.
- 3 3. Tahun 1999-2006 Tahap pengajuan izin pelaksanaan secara terbatas atau upaya mencari bentuk. Tahap ini lahirnya UU No.18/01 autonomi khusus di Aceh dan diganti dengan UU No.11/06, UU No.4 Tahun 2004 tentang Kekuasaan Kehakiman, dan UU No. 11 Tahun 2006 tentang Pemerintahan Aceh, Syariat Islam: akidah, syariat, dan akhlak.
- 29 4. Tahun 2006-2013: Tahap penerapan relatif yang luas, mengajukan pengakuan sebagai subsistem dalam sistem hukum nasional. Tahap ini ditetapkan 4 (empat) Peraturan Daerah (Perda) Aceh:

5 ¹ <https://aceh.bpk.go.id/provinsi-nanggroe-aceh-darussalam/>

23 ² <https://aceh.bps.go.id/statictable/2020/02/24/247/jumlah-penduduk-provinsi-aceh-menurut-kabupaten-kota-tahun-2017-2019-.html>

33 ³ <https://databoks.katadata.co.id/datapublish/2022/03/14/aceh-utara-miliki-pemeluk-islam-terbesar-di-aceh-pada-2021>

5 ⁴ <https://aceh.bpk.go.id/provinsi-nanggroe-aceh-darussalam/> diakses 18 Juli 2022.

- a. Kanun No.11 Tahun 2002 Tentang Penerapan Syariat Islam Tentang Ibadah, Aqidah, dan Syiar Islam.
- b. Kanun No. 12 tahun 2002 Tentang Khamar (minuman beralkohol) dan sejenisnya.
- c. Kanun No. 13 tahun 2003 Tentang Maisir (perjudian).
- d. Kanun No. 14 tahun 2003 Tentang Khalwat (zina).⁵

Dengan perundangan ini, wilayah NAD mendapat kesempatan membuat aturan hukuman fizikal seperti qisas, hudud, dan takzir dalam Peraturan Daerahnya. Khusus hukuman takzir, dari mana asal pengambilan Peraturan Daerah (Perda) NAD terhadap takzir ini? Apakah dari takzir 'Umar atau takzir yang lain? Bagaimana Perda NAD mengubah suai inti takzir 'Umar dalam bentuk baru? Apakah tujuannya? Dengan demikian, di sini akan terlihat bagaimana takzir 'Umar menyumbang pada pembuatan kanun NAD ini. Dengan kata lain, penelitian ini bertujuan untuk melihat sejauh mana takzir 'Umar menyumbang terhadap kanun NAD meskipun jarak waktu antara kedua-duanya sangat jauh sekali.

B. Sorotan Karya

Takzir bererti mencegah, menolak, dan mendidik.⁶ Ertinya mencegah atau menolak pelaku daripada mengulangi kembali kejahatannya. Sedangkan erti mendidik adalah agar pelakunya merubah sikap dan prilakunya,⁷ sekaligus menjalankan kewajiban dan hukum Islam.⁸ Takzir adalah pendidikan hukum (*ta'dib*)⁹ dan maksiat (dosa) yang tidak diwajibkan padanya *had* dan *kaffarah*,¹⁰ baik perbuatan itu bersangkutan hak Allah SWT, mahupun hak peribadi.¹¹ Tujuannya adalah untuk perbaikan (*islah*), dan pencegahan (*zajr*),¹² misalnya hukuman bagi kesalahan bersetubuh melalui dubur dan semasa haid, pencurian yang tidak mencapai nisab, merampas, korupsi, ataupun mencaci orang lain.¹³

Ijmak sahabat membenarkan adanya takzir ini.¹⁴ Lingkupannya mencapai seluruh kemaksiatan selain hudud dan *kaffarah*.¹⁵ Hukumnya wajib jika imam (pemimpin)

⁵ <http://alyasaabubakar.com/2013/07/sejarah-pelaksanaan-syariat-islam-di-aceh/>

⁶Manshûr ibn Yûnus al-Bahûti, *Al-Raud al-Murbi' bi Syarh Zâd al-Mustaqni'* (Beirut: Dâr al-Kitâb al-'Arabî, 1996), h. 511.

⁷Khalîl al-Mais, *Murqâb al-Mafâtîh Syarh Misykâb al-Mashâbîb* (Beirut: Dâr al-Fikr, 1992), juz VII, h. 220.

⁸Al-Bahûti, *Ar-Raud*, h. 512.

⁹Muhammad 'Abdullâh al-Jardânî, *Fath al-'Allâm bi Syarh Mursyid al-Ânâm* (t.t.p.: Dâr al-Salâm, 1990), juz IV, h. 543.

¹⁰Muhammad Fathî al-Durainî, *Buhûts Muqâranab fî al-Fiqh al-Islâmî wa Ushûlub* (Beirut: Mu'assasah al-Risâlah, 1994), juz II, h. 85.

¹¹Abdul Azis Dahlan, (ed.), "Jarimah", *Ensiklopedi Hukum Islam* (Jakarta: Ichtiar Baru van Hoeve, 1996), jilid III, h. 807.

¹²Burhân al-Dîn Abû al-Rifâ' Ibrâhîm ibn Farhûn, *Tabshirah al-Hukkâm fî Ushûl al-Aqdiyab wa Manâbij al-Abkâm* (Beirut: Dâr al-Kutub al-'Ilmiyyah, 1995), juz II, h. 217.

¹³Abû Muhammad 'Abdullâh ibn Ahmad ibn Muhammad ibn Qudâmah, *Al-Mughni li ibn Qudâmah* (Riyâdh: Maktabah al-Riyâdh al-Hadîtsah, t.t.), juz VIII, h. 324.

¹⁴Al-Jardânî, *Fath*, h. 543.

¹⁵Abû Bakr Jâbir al-Jazâ'irî, *Al-Minhâj al-Muslim* (Jeddah: Dâr al-Syurûq, 1987), h. 682.

berpendapat wajib¹⁶ atau sangat bergantung pada kebijaksanaan imam menurut kesesuaiannya.¹⁷ Realitinya, takzir dapat berbeza penerapannya pada satu tempat. Pada satu negara, takzir diperlakukan, sedangkan pada negara yang lain tidak demikian.¹⁸ Secara lengkap, tujuan tersebutlah adalah untuk mencegah¹⁹ dan memperbaiki tingkah laku pelaku kejahatan.²⁰

Takzir ‘Umar bin Al-Khattab.

‘Umar ibn al-Khattab ialah khalifah yang kedua daripada *Khilafah al-Rashidah*. Beliau telah berjaya meluaskan wilayah kekuasaan kaum muslimin di Irak, Mesir, Palestin, Syria, dan seluruh Jazirah Arab.²¹ Hal ini berpunca daripada asimilasi penduduk yang menyebabkan terjadinya perbezaan nilai-nilai hukum. Keadaan ini memaksa ‘Umar untuk bersikap proaktif dalam berijtihad terhadap hukum baru (*tatbiqi*) sehingga hasil ijtihadnya ini telah dikumpulkan dalam *Fiqh ‘Umar*.²² Salah satu sisi *Fiqh ‘Umar* yang patut diperbincangkan adalah persoalan takzir.

Hukuman takzir tidak ditentukan bentuk, jenis, dan jumlahnya oleh syarak. Syariat tidak menjelaskan secara terperinci hukuman takzir daripada jumlah minimum sampai pada jumlah maksimum dengan mempertimbangkan batas minimum hukuman hudud. Untuk menentukan hal tersebut syarak telah menyerahkannya pada ijtihad pemimpin setelah mempertimbangkan kemashlahatan orang yang dihukum, lingkungan yang mempengaruhinya, dan tujuan yang hendak dicapai dalam pelaksanaan hukuman tersebut.

Gambaran sejarah takzir ‘Umar dapat ditinjau pada tiga pola, iaitu hukuman fizikal, penyitaan harta-benda dan kematian.

1. Hukuman fizikal dengan cara membuat suasana ketidakselesaan atau rasa sakit pada jasmani.
 - a) **Ancaman.** ‘Umar pernah mengancam seseorang untuk mengikat dan memukulnya,²³ atau memenjarakannya.²⁴ Terdapat kes ketika seorang lelaki menghina satu kelompok dan ‘Umar mengancam akan memotong lidahnya.²⁵ Tetapi dalam kes penghinaan lain, ‘Umar pernah melempar batu kerikil ke arah kaki anak Hajib ibn Atharid sampai berdarah kerana beliau telah

¹⁶Qudâmah, *Al-Mughnî*, h. 326.

¹⁷Syahâb al-Dîn Ahmad ibn Hajar al-Hainâmî. *Hawâsyi Syaikh ‘Abd al-Hamîd al-Syarwânî wa Syaikh Ahmad ibn Qasîm al-‘Âbadî ‘alâ Tukehfab li al-Muhtâj Syarh al-Minhâj* (Beirut: Dâr al-Fikr, 1997), juz IX, h.211 – 212.

¹⁸Farhûn, *Tabshirah*, h. 219.

¹⁹Syams al-Dîn ibn Qayyim al-Jauziyah, *‘Aun al-Ma`bûd Syarh Sunan Abû Dâud* (Beirut: Dâr al-Kutub al-‘Ilmiyah, 1990), juz VI/XII, h. 130.

²⁰Al-Durainî, *Buhûts*, h. 89.

²¹

²²

²³Abû Bakr Ahmad ibn al-Husain ibn ‘Alî al-Baihaqî, *Al-Sunan al-Kubrâ ma`a al-Janbar al-Naqî* (Beirut: Dâr Sadr, 1404 H), jilid X, h. 359.

²⁴Abû Bakr ‘Abdullâh ibn Muḥammad ibn Abî Syaibah, *Al-Kitâb al-Mushannaf fî al-Aḥâdîs wa al-‘Îsâr* (Beirut: Dâr al-Kutub al-‘Ilmiyah, 1995), juz V, h. 490.

²⁵Muḥammad Rawwâs Qal`ahjih, *Mausû`ah Fiqh ‘Umar ibn al-Khatthâb Radhiyallâh ‘anh* (t.t.p.: t.p., 1981), h. 163.

melebihkan ‘Umar daripada Abu Bakar dalam hal kebaikan. ‘Umar menganggap hal ini isu yang tidak benar.²⁶ Anak kepada Hajib ibn ‘Atharid itu ialah Lubaid yang pernah kentut sehingga terdengar oleh orang lain dan dia telah didenda sebanyak 10,000 dirham.²⁷ Menurut Qal’ahjih, ancaman akan berhasil jika memenuhi syarat-syaratnya. Pertama, ancaman itu berasal daripada orang yang berkuasa. Kedua, ancaman itu diduga kuat akan terjadi. Ketiga, ancaman itu dapat mendatangkan kesengsaraan dan bencana.²⁸ Ketiga-tiga syarat ancaman itu telah terpenuhi dalam diri Khalifah ‘Umar bin Al-Khattab.

- b) **Sebatan.** Ibn Hajar dalam *Fath al-Bari* menyebutkan bahawa ‘Umar ialah orang pertama yang menerapkan hukuman sebat bagi pelaku maksiat.²⁹ Ketika Qudâmah ibn Maz’ûn akan disebat kerana minum arak, ‘Umar meminta sebatang sebat. Tetapi Aslam (pembantu ‘Umar) memberikan sebatang sebat yang kecil dan sangat halus, tetapi ‘Umar menolak dan minta dicarikan sebat yang lebih besar lagi. Lalu, Qudâmah pun dihukum sebat.³⁰ Menurut Umar, posisi penyebat tidak boleh terlihat ketiakanya dan setiap anggota tubuh mendapat giliran sebatan.³¹ Muthi ibn al-Aswad pernah menyebat seseorang sebanyak empat puluh kali dari lapan puluh kali dengan sangat keras. Lalu ‘Umar meminta empat puluh kali yang tersisa dipotong menjadi hanya dua puluh kali lagi.³²
- c) **Pengasingan.** Hukuman pengasingan ada dua bentuk, iaitu pembuangan ke tempat daerah terpencil dan penjara.³³ ‘Umar pernah mengasingkan orang yang dihukum dari Madinah ke Bashrah, Khaibar, dan Fudak.³⁴ Misalnya, Abû Dzuaib dan Nasar ibn Hujjâj diasingkan ke kota Basrah kerana terlalu bergaya di hadapan wanita-wanita. Supaya tidak mendatangkan fitnah, ‘Umar menggondol kepala Nasar ibn Hujjâj, sedangkan wanita yang mabuk cinta dengan Nasar dipukul dengan tongkat kecil. Abû Dzuaib (Hisyâm ibn Syu’bah) atau Muhammad ibn ‘Abd al-Rahmân ibn Abû Dzuaib berasal dari Banî ‘Amîr ibn Luaiy dan meninggal di penjara.³⁵ Hal yang sama terjadi pada kes Umaiyah ibn Yazîd al-‘Asad dan Mazînah kerana menimbun-nimbun harta sehingga dihukum buang. Ja’dah ibn Sâlim sering membicarakan aib orang lain dengan janda-janda di Baqi’ dan dibuang.³⁶ Sebelum dibuang, Ja’dah disebat 100 kali.³⁷

²⁶Abû Muḥammad ‘Alî ibn Aḥmad ibn Sa‘îd ibn Hazm, *Al-Muḥallâ* (Beirut: Dâr al-Fikr, t.t.), juz VIII, h. 286.

²⁷Abû Muḥammad ‘Alî ibn Aḥmad ibn Sa‘îd ibn Hazm, *Jamharah Ansab al-‘Arab* (Beirut: Dâr al-Kutub al-‘Ilmiyyah, 1983), h. 233.

²⁸Qal’ahjih, *Mausû‘ah*, h. 97.

²⁹Aḥmad ibn ‘Alî ibn Hajar al-‘Asqalânî, *Fath al-Bârî bi Syarḥ Shabḥ al-Bukhârî* (Kairo: Dâr al-Adyân li Turâs, 1987), jilid XII, h. 227.

³⁰Qudâmah, *Al-Mughnî*, h. 315.

³¹Hazm, *Al-Muḥallâ*, h. 171.

³²Asqalânî, *Fath*, h. 75.

³³‘Abd al-Qâdir al-‘Audah, *Al-Tasyrḥ al-Janâ‘î al-Islâmî Muqâranâ bi al-Qanûn al-Wadh‘î* (t.t.p.: Dâr al-Turâb, 1968), juz II, h. 381.

³⁴Syaibah, *Al-Kitâb*, h. 536.

³⁵Abû Muḥammad ibn ‘Abdullâh ibn Muslim, *Al-Ma‘ârif li Ibn Qutaibah* (Kairo: Dâr al-Ma‘ârif, t.t.), h. 485.

³⁶Asqalânî, *Fath*, h.166.

³⁷*Ibid.*, h. 160.

Hukuman berlipat ganda pernah diberikan kepada `Abdullah ibn Sabiq al-Tamimi, seorang pelaku bidaah. Kakinya dipukul sampai mengeluarkan darah, diasingkannya ke Basrah, dibakar buku-bukunya dan sesiapa pun tidak boleh berbicara dan menemaninya. Beberapa waktu berselang, Abu Musa al-Asy'ari melaporkan bahawa Ibnu Sabiq sudah mengubah sikap dan pendapatnya, `Umar mengizinkan mereka kembali berhubungan dan menemaninya lagi.³⁸

Akhirnya, hukuman pengasingan ini dihentikan `Umar ketika terjadi musibah dengan murtadnya orang yang diasingkan di daerah pembuangan. Rabi'ah ibn Umayyah ibn Khalâf bertemu dengan seorang Nasrani bernama Harqal (Romawi) semasa di pengasingan. Rabi'ah tergoda dengan ajakannya dan meninggal dalam keadaan murtad. Umar berkata: "Saya tidak akan mengasingkan lagi seorang Muslim setelah dia."³⁹

- d) **Penjara.** `Umar membeli tanah milik Safwan ibn Umayyah dengan harga empat ribu dirham untuk dijadikan penjara.⁴⁰ `Umar memenjarakan Mu'ân ibn Zaidah kerana memalsukan cop baitulmal untuk mengambil harta di dalamnya.⁴¹ Umar memenjarakan seseorang kerana menjadi saksi palsu.⁴² Bahkan, `Umar merancang untuk memenjarakan orang murtad supaya mereka mahu bertaubat.⁴³

2. Hukuman atas harta.

a) **Penyitaan harta atau ganti rugi.** Beberapa hamba sahaya milik `Abd al-Rahmân ibn Hâtib ibn Abî Balta'ah telah mencuri seekor unta dan menyembelihnya. Setelah ditemukan informasi bahawa hamba sahaya `Abd al-Rahmân melakukannya kerana kelaparan, maka `Umar tidak memotong tangan mereka. Malah sebaliknya, Umar menetapkan denda lapan ratus dirham kepada `Abd al-Rahmân sebagai pengganti unta orang lain yang disembelih oleh hamba-hambanya.⁴⁴ `Umar menyita harta daripada orang kaya yang enggan berzakat dan memberikannya kepada salah satu asnaf,⁴⁵ menyita mata wang daripada mereka yang enggan berzakat dan lainnya.^{46,47} `Umar membuang susu yang dicampur air sehingga menjadi tidak murni lagi.⁴⁸ Bahkan, `Umar menyita harta pengemis kerana meminta-minta untuk menimbun hartanya.⁴⁹

b) **Pemusnahan harta.** `Umar mengarahkan agar minuman keras dibuang, mengusir haiwan ternak peminumnya, dan dia tidak diberikan perlindungan oleh

³⁸Abû al-Farj `Abd al-Rahmân ibn `Alî ibn Muḥammad ibn al-Jauzî, *Târîkh `Umar ibn al-Khatthâb* (Damsyiq: Dâr Ihyâ' `Ulûm al-Dîn, t.t.), h. 147.

³⁹Hazm, *Jamharah*, h. 159.

⁴⁰Qal'ahjih, *Mausû'ah*, h. 130.

⁴¹Qudâmah, *Al-Mughnî*, h. 325.

⁴²Qal'ahjih, *Mausû'ah*, h. 170.

⁴³Hazm, *Al-Muḥallâ*, h. 191.

⁴⁴Qudâmah, *Al-Mughnî*, h. 794.

⁴⁵Syaibah, *Al-Kitâb*, juz II, h. 405.

⁴⁶Jalâl al-Dîn `Abd al-Rahmân ibn Abû Bakar al-Suyûthî, *Tanwîr al-Hawâlik Syarḥ `alâ al-Muwaththa` Imâm Mâlik* (Mesir: `Îsâ al-Bâbî al-Halbî, t.t.), jilid III, h. 395.

⁴⁷Qal'ahjih, *Mausû'ah*, h. 171.

⁴⁸Burhân al-Dîn Abû al-Rifâ` Ibrâhîm ibn Farḥûn, *Tabshirah al-Hukkâm fî Ushûl al-Aqdiyah wa Manâbij al-Aḥkâm* (Beirut: Dâr al-Kutub al-`Ilmiyyah, 1995), jilid II, h. 213.

⁴⁹*Ibid.*, h. 124.

pemerintah.⁵⁰ Di daerah Saqif, pemilik minuman keras disebat dan kedainya dibakar atas arahan ‘Umar. Nama pemiliknya, iaitu Ruwaisyid (orang yang mendapat petunjuk) diganti ‘Umar menjadi Fuwaisiq (orang fasik)!⁵¹ ‘Umar melihat seorang lelaki yang mencampurkan susu dengan air lalu menjualnya, maka ‘Umar menumpahkan susu tersebut.⁵² ‘Umar menyuruh untuk menebang satu pohon yang Rasûlullâh SAW pernah melakukan baiah di bawah pohon tersebut, iaitu *Bai`ah al-Ridwân* kerana orang ramai mulai solat di pohon tersebut dengan anggapan memiliki berkat. Bahkan, ‘Umar mengancam akan membunuh mereka yang bersolat di situ sebagaimana pembunuhan orang yang murtad.”⁵³

3. **Kematian.** ‘Umar mengarahkan untuk membunuh penyihir lelaki dan penyihir perempuan. **Bajalah Sekretaris** dari Jazâ` ibn Mu`awiyah melaporkan bahawa mereka telah membunuh tiga orang penyihir saat itu.⁵⁴ Dalam kesempatan lain, ‘Umar menangkap seorang tukang sihir dan menanamnya ke dalam tanah sampai pada batas dadanya. Penyihir itu ditinggalkan begitu saja sampai menemui ajalnya (mati).⁵⁵ Selain penyihir, ‘Umar menetapkan hukuman mati pada seorang Muslim yang membunuh *ahl al-kitâb*. ‘Umar pernah menulis surat kepada Abû Mûsâ al-Asy`arî tentang seorang muslim yang membunuh seseorang *ahl al-kitâb*, “Jika dia seorang pencuri atau suka memerangi, maka penggal saja lehernya. Jika dia melakukan hal itu kerana emosinya sedang memuncak, maka suruh dia membayar denda sebesar empat ribu dînâr.”⁵⁶

Kanun Nanggroe Aceh Darussalam (NAD)

Nanggroe Aceh Darussalam (NAD) merupakan salah satu dari wilayah di NKRI yang berstatus Daerah Istimewa (Wilayah Khas).⁵⁷ Oleh sebab itu, NAD memiliki hak-hak autonomi luas dalam bidang agama, adat, dan pendidikan.⁵⁸ Wilayah NAD terletak di hujung utara Sumatera dan merupakan wilayah paling barat di Indonesia. Ibu kota NAD ialah Banda Aceh. Jumlah penduduk wilayah ini sekitar 4,5 juta orang. Secara geografinya ia terletak dekat dengan Andaman dan Nicobar di India dan dipisahkan oleh Laut Andaman. NAD berbatasan dengan Teluk Benggala di utara, Samudera Hindia di barat, Selat Melaka di timur, dan Sumatera Utara di tenggara dan selatan.⁵⁹

Data bancian tahun 2010 menyebutkan jumlah penduduk NAD 4,494,410 orang. Jumlah penduduk beragama Islam 4,413,244 orang, Kristian 50,309 orang, Buddha 7,062 orang, Katolik 3,315 orang, Hindu 136 orang, dan Khong Hu Cu 36 orang.⁶⁰ Jumlah

⁵⁰Qal`ahjih, *Mausû`ab*, h. 167.

⁵¹*Ibid.*, h. 168.

⁵²Nashr ibn `Aqîl ibn Jâr al-Tharîfî, *Al-Qadhâ` fî `Abdi `Umar ibn al-Khatthâb* (Riyâdh: t.p., 1405 H), 541.

⁵³Sulaimân Muḥammad al-Thamâwî, *Umar ibn al-Khatthâb wa Ushûl al-Siyâsah wa al-Idârah al-Hadîtsah* (Kairo: Dâr al-Fikr al-`Arabî, 1976), h. 193.

⁵⁴Syaibah, *Al-Kitâb*, juz V, h. 556.

⁵⁵Qal`ahjih, *Mausû`ab*, h. 380.

⁵⁶*Ibid.*, h.167.

⁵⁷

⁵⁸

⁵⁹ <https://id.wikipedia.org/wiki/Aceh#Agama>

⁶⁰ http://ardi-lamadi.blogspot.co.id/2013/07/jumlah-penduduk-berdasarkan-agama-di_5117.htm

penduduk beragama Islam ini memungkinkan NAD mengatur sendiri wilayahnya. Sejak awal NAD ialah pusat penyebaran Islam di Asia Tenggara dan memiliki kerajaan Islam pertama, iaitu Samudera Pasai yang menggunakan syariat Islam sebagai hukum kerajaan.⁶¹ Sejarah ini telah menjadi tradisi dalam kalangan tokoh dan masyarakat Aceh sekian lama⁶² sehingga ia dianggap sebagai ancaman ketika zaman penjajahan Belanda⁶³ dan Perjuangan Kemerdekaan Republik Indonesia.⁶⁴ Disebabkan itulah Aceh digelar sebagai “Serambi Mekah.”⁶⁵

Setelah memakan waktu dan perjuangan yang sangat panjang, akhirnya rakyat Aceh mendapatkan pengiktirafan bahawa Aceh adalah berstatus Daerah Istimewa. Dengan status ini, hak autonomi dalam mengatur politik, agama dan pendidikan akan lebih luas dibandingkan dengan daerah lain.

Salah satu keistimewaan tersebut, Pemerintah Aceh dan Dewan Perwakilan Rakyat Aceh (DPRA) telah meluluskan Kanun Aceh Nomor 6 Tahun 2014 tentang Undang-Undang Jinayat (Kanun Jinayat) dan mula berkuatkuasa pada 23 Oktober 2015. Kanun ini hanya membenarkan penggunaan hukuman fizikal di wilayah NAD. Tujuannya untuk memelihara toleransi beragama, melindungi jiwa/keselamatan, melindungi anak, dan melindungi akal. Selain itu, ia juga bertujuan menegakkan keadilan dan keseimbangan, kemaslahatan bersama, perlindungan hak asasi manusia dan pembelajaran kepada masyarakat (*tadabbur*).

Setelah ini, Pemerintah NAD menyerahkan teknikal pelaksanaan sepenuhnya kepada Pengadilan Syariah (Mahkamah Syariah). Kemudian, Pengadilan Syariah memimpin dan memutuskan perkara yang diajukan oleh Jaksa Penuntut Umum (JPU) (Pendakwa Raya) kepada pelaku kejahatan. Setelah pelaku dijatuhkan hukuman, selanjutnya menjadi tanggungjawab Dinas Syariat Islam dan Polisi Syariat Islam bersama dengan Kepolisian Republik Indonesia serta pasukan perubatan yang melakukan tindakan terkait dengan keputusan hakim.⁶⁶ Namun, Pengadilan Syariah tidak diberikan kuasa untuk mengubah status sabitan kesalahan menjadi banduan kerana Mahkamah Syariah tidak memiliki kuasa yang sama dengan Mahkamah Persekutuan.

Sejak dilaksanakan Kanun NAD, sudah tercatat beberapa peristiwa penting terkait dengan orang tersabit kesalahan yang pernah dijatuhi hukuman cambuk, yakni sebat, iaitu:

- a. Pemberian hukuman sebat terberat dilakukan di halaman Masjid Agung Istiqamah Tapaktuan pada hari Jumaat, 5 Ogos 2016, seorang warga Desa Tingkeum Padi, Kecamatan Bakongan Timur dihukum sebat 125 kali. Dia dihukum kerana pemerkosaan.⁶⁷

⁶¹ <http://atjehliterature.blogspot.co.id/2013/tujuan-syariat-islam>

⁶²

⁶³

⁶⁴

⁶⁵

⁶⁶

⁶⁷

- b. Berdasarkan putusan Pengadilan Tapaktuan Syariah Nomor: 0004/IN/2016/MSY-TTN, 6 Jun 2016. Hukuman sebat 100 diberikan kepada dua warga desa Burlah kerana tindak jenayah perzinaan. Mereka dihukum dengan hukuman sebat di Kota Tugu Blangkejeren, Kabupaten Gayo Lues pada 2 September 2016.⁶⁸
- c. Tahanan lain dari desa Burlah dan desa Kemili, daerah Bebesen. Mereka dikenakan hukuman sebat 100 kali di halaman Gedung Olahraga Seni Rupa (GOS), kota Takengon pada 26 Mei 2016.⁶⁹
- d. Pada tanggal 17 Oktober 2016 di halaman Masjid Baiturrahman, Kampung Kramate, Banda Aceh di mana 13 orang dihukum sebat. Seorang yang tersabit dengan jenayah khalwat (zina) telah ditunda pelaksanaan hukuman kerana hamil tiga bulan.⁷⁰
- e. Kes seorang warga yang disebat 20 kali pada tanggal 1 Agustus 2016 di Masjid Furqan, Gampong Beurawe, Daerah Kuta Alam, Banda Aceh untuk jenayah *ikhtilat* atau seluruhnya dinyatakan dalam kanun Jinayat. Ketika penyebatan, SA mengalami kesakitan sehingga pengsan. Lalu penyebatan dihentikan sementara waktu untuk pemeriksaan perubatan. Namun, hukuman sebat terhadap SA kembali disambung sesuai dengan keputusan Hakim.⁷¹
- f. Hukuman sebat juga diterapkan kepada warga bukan Islam bernama Remita Sinaga (perempuan) pada 12 April 2016 di halaman Gedung Olahraga (GOS) Kota Takengon, Daerah Aceh Tengah kerana menjual minuman keras. Remita Sinaga adalah yang pertama daripada warga bukan Islam yang disebat sebanyak 28 kali.⁷²

Dalam pantauan data Institute for Criminal Justice Reform (ICJR) dari tahun 2016, Pengadilan Syariah Aceh telah melakukan 221 keputusan hukuman jenayah syariah dari bulan Januari sehingga September 2016. Sedangkan 5 (lima) wilayah besar yang paling banyak melakukan jenayah syariah, iaitu:

- a. Banda Aceh sebanyak 40 kes
- b. Kuala simpang sebanyak 29 kes
- c. Kutacane sebanyak 24 kes
- d. Blangkejeren dan Jantho sebanyak 21 kes.
- e. Langsa sebanyak 17 kes.⁷³

Namun, sumber yang lain mengatakan bahawa hanya sekitar 180 pesalah sahaja yang dihukum sebat di sekitar Aceh.⁷⁴

Sebat sebagai salah satu medium hukuman takzir memiliki ciri yang berbeza mengikut daerah/negara. Dalam Hukum Syariat Islam NAD, kaedah hukuman dan alat pukul ini telah diatur pelaksanaannya, iaitu:

- a. Tahanan dalam keadaan sihat.

68

69

70

71

72

73 <http://icjr.or.id/setahun-kanun-jinayat-penggunaan-hukuman-cambuk>

74 <http://icjr.or.id/setahun-kanun-jinayat-penggunaan-hukuman-cambuk>

- b. Pelaksananya adalah Wilayatul Hisbah yang diangkat oleh Penuntut Umum.
- c. Tongkat yang digunakan ialah tongkat dengan diameter 0.75 cm sehingga 1 cm.
- d. Jarak penyebat dengan tahanan sekitar 70 cm.
- e. Jarak penyebat dengan saksi minimum 10 meter.
- f. Hukuman sebat dihentikan jika menimbulkan luka, nasihat doktor atas pertimbangan perubatan, ataupun tahanan melarikan diri.
- g. Hukuman sebat akan dilanjutkan setelah tahanan sihat kembali atau setelah tahanan menyerah diri atau tertangkap.⁷⁵

Hukuman sebat dalam takzir pada kes Kanun NAD lebih dominan kerana dapat disaksikan orang ramai⁷⁶ dan pasukan media massa.⁷⁷ Sedangkan hukuman penjara, penyitaan harta atau denda adalah kurang terdedah. Oleh sebab sifatnya tersembunyi, kerap kali pelaksanaan hukuman selain sebat yang dikenakan terhadap pesalah kurang diminati oleh media massa untuk memberitakannya.

C. Metodologi

Jenis penelitian kualitatif ini menggunakan pendekatan kepustakaan (*library research*). Oleh sebab itu, karya sejarah takzir 'Umar patut dilihat pada masa kekhalifahannya daripada sumber buku-buku sejarah perundangan Islam. Kemudian, akan dilihat sumbangannya pada pelaksanaan takzir dalam kanun NAD. Untuk melihat amalan hukuman ini, peraturan tertulis dan rasmi pada surat keputusan perundang-undangan (dekri berkanun) yang terdapat di NAD menjadi tumpuan kajian. Selain itu, pendapat para pakar dan data dalam talian turut memperkayakan data dalam kajian ini.

Data yang digunakan dalam penelitian ini dikumpulkan mengikut teori James E. Shepard. Menurut Shepard, ada 7 (tujuh) langkah yang strategik dan efektif untuk melakukan penelitian perpustakaan yang efisien dan tepat, iaitu;⁷⁸

1. Memilih topik penelitian dengan mengemukakan pertanyaan agar lebih jelas. Pertanyaan umum yang muncul dalam kajian ini, adakah terdapat sumbangan takzir 'Umar bin Al-Khattab dalam Hukum syariah Islam di NAD ? Tentunya sumbangan ini terjadi secara tidak langsung kerana perbezaan zaman. Namun begitu, literasi sejarah takzir 'Umar menjadi inspirasi bagi pembuat keputusan kanun di NAD untuk memasukkannya ke dalam bab dan fasal undang-undangnya.
2. Mengenal pasti kata kunci dengan cara membuat daftar kata dan istilah yang menggambarkan topik penelitian, sekaligus menambahkan sinonimnya. Setelah melakukan perkara pertama di atas, maka tindakan selanjutnya adalah mencari kata-kata penting terkait dengan topik, seperti; takzir, *Fiqh 'Umar bin Al-Khattab*, hukum syariah Islam, kanun dan Nanggroe Aceh Darussalam. Berdasarkan kata-kata kunci ini sebenarnya penulis sudah membatasi kajian penting dalam hal ini.

⁷⁵

⁷⁶

⁷⁷

⁷⁸ John W Cresswell, *Education Research: Planning, Conducting, and evaluating Quantitative, and Qualitative Research*, Fourth Edition (Boston: Pearson Education Inc, 2012). P. 7-11.

3. Menemukan maklumat latar belakang tentang topik. Caranya dengan merujuk ensiklopedia bercetak atau dalam talian dan sumber rujukan yang serupa dalam kajian ini. Penulis mengumpulkan karya umum terkait dengan topik ini. Hasil yang diperolehi, karya yang layak menjadi sumber primer dalam kajian ini ialah *Mausu'ah Fiqh 'Umar bin Al-Khattab*, *'Abqariyah 'Umar bin Al-Khattab* serta *Kanun, dan Sejarah Nanggroe Aceh Darussalam*. Sementara itu, sumber sekunder diperoleh melalui artikel-artikel jurnal atas talian dan buku-buku bercetak sebagai pelengkap data primer tersebut.
4. Menggunakan katalog untuk mencari rujukan yang diperlukan pada langkah ketiga. Data sandaran (*back up data*) telah dikumpul daripada atas talian dan karya kepustakaan bagi menganalisis data dalam topik penelitian. Data yang dikumpulan merangkumi:
 - a. Muḥammad Rawwās Qal'ahjih, *Mausû'ah Fiqh 'Umar ibn al-Khattâb Radhiyallâh `anh* (t.t.p: t.p., 1981).
 - b. 'Abbās Mahmūd. al-Aqqad. *Islāmiyyât: 'Abqariyyah 'Umar ibn al-Khattâb* (Kairo: Dâr asy-Sya'ab, 1969).
 - c. Sulaimân Muḥammad al-Thamâwî, *'Umar ibn al-Khattâb wa Ushûl al-Siyâsah wa al-Idârah al-Hadîtsah* (Kairo: Dâr al-Fikr al-'Arabî, 1976).
 - d. Mohammad Said, Aceh Sepanjang Abad. Jilid 1
<https://tengkuputeh.com/2017/08/16/aceh-sepanjang-abad/mohammad-said-aceh-sepanjang-abad-jilid-1/>
 - e. Mohammad Said, Aceh Sepanjang Abad. Jilid 2,
<https://tengkuputeh.com/2017/08/16/aceh-sepanjang-abad/mohammad-said-aceh-sepanjang-abad-jilid-2/>
 - f. Kanun-kanun Wilayah Nanggroe Aceh Darussalam.
5. Menggunakan pangkalan data penelitian untuk menemukan artikel jurnal yang sesuai dengan topik penelitian ini. Artikel-artikel jurnal atas talian berkaitan dengan keadaan kontemporari hukuman takzir NAD menjadi tumpuan dan sorotan penting dalam memperkaya maklumat kajian ini.
6. Menilai apa yang ditemukan. Ertinya, penilaian kewibawaan dan kualiti data yang ditemukan. Rujukan sokongan daripada hasil penelitian ini dinilai, apakah layak menjadi sumber data atau tidak? Dari sisi kualiti jurnal, tahun terbit, kapasiti dan keupayaan penulis? Ternyata, sejumlah sumber-sumber data yang digunakan dalam rujukan ini telah menepati kriteria yang dikehendaki.
7. Meninjau kembali progres maklumat yang telah ditemukan dengan cara menanyakan pada inti kajian;
 - a. Adakah menjawab pertanyaan topik yang diajukan pada langkah pertama?
 - b. Adakah pertanyaan topik penelitian terlalu umum?
 - c. Adakah perlu lebih spesifik?
 - d. Adakah diperlukan maklumat lebih lanjut tentang apa-apa aspek daripada topik penelitian?

Daripada tujuh perkara di atas, telah terjawab bahawa fokus penelitian adalah bersesuaian dengan topik kajian “Sumbangan Takzir ‘Umar terhadap Kanun NAD.” Oleh itu, seluruh sumber data dan analisis data diproses dan diarahkan menuju kepada satu kesimpulan.

D. Dapatan

49 Berdasarkan analisis beberapa kandungan pendahuluan dalam Kanun NAD, ditemukan bahawa pengambilan hukum takzir adalah bersumberkan daripada al-Quran dan sunnah Rasulullah SAW.⁷⁹ Namun begitu, pada pendahuluan kanun yang lain turut ditambahkan dengan bersumberkan daripada kaedah ilmu *usûl al-fiqh*,⁸⁰ dan pada sisi lain, sumber daripada naratif pendakwaan diambil daripada buku-buku Nuruddin al-Raniri, Syamsuddin al-Sumaterani, Abdurrahman al-Singkili, dan Jalaluddin al-Tarusani.⁸¹ Namun, sumber-sumber dari ulama Aceh dari abad ke-18 ini tidak ditemukan penulis, maka mencukupi dengan kanun-kanun NAD yang telah disahkan secara rasmi.

Idea pelaksanaan takzir adalah bersumberkan daripada penerapan takzir ‘Umar, tetapi kanun NAD telah mengubah suai selari dengan keperluan daerah dan membataskannya daripada sistem undang-undang persekutuan yang lebih tinggi.

Kanun NAD lebih mengedepankan sisi kemanusiaan, semangat nilai-nilai undang-undang 1945 dan peraturan yang ada di NKRI. Kesan radikalisme dan ekstrimisme sangat dihindarkan dalam literasi ini, tetapi juga mengutamakan pendidikan dan perubahan tingkah laku pelaku kejahatan.

Kanun NAD cuba melaksanakan takzir secara rasmi dan tertulis. Proses keabsahan pelaksanaan ini memakan waktu yang panjang disebabkan pengadilan di NKRI kebanyakannya mengacu kepada KHUP produk kolonial Belanda sehingga terdapat banyak pelanggaran berlaku. Sejak tahun 2002, keabsahan pelaksanaan takzir ini sudah dapat ditetapkan.

8 Berdasarkan Kanun Wilayah NAD Nomor 10 Tahun 2002 tentang penjelasan Peradilan Syariat Islam, Pasal 49, Huruf C disebutkan bahawa cakupan hukuman takzir meliputi *maisir* (perjudian), penipuan, pemalsuan, khalwat, dan meninggalkan solat fardu dan puasa Ramadan.⁸² Kanun NAD Nomor 11 Tahun 2002 turut menambah bahawa penyebar fahaman agama sesat sebagai salah satu Jenayah Syarak.⁸³

12 Pada Kanun NAD Nomor 6 tahun 2014 tentang hukuman *jinayat* bahawa hukuman takzir dibahagikan kepada dua, iaitu:

- 3 1. ‘*Uqubat* Takzir Utama: terdiri daripada sebat, denda, penjara, dan ganti kerugian.
2. ‘*Uqubat* Takzir Tambahan: terdiri daripada pembinaan oleh negara, ganti kerugian oleh orang tua/wali, pengembalian kepada orang tua/wali, pemutusan perkawinan, pencabutan izin, pencabutan hak, perampasan barang-barang tertentu, dan kerja sosial. ‘*Uqubat* Takzir Tambahan dapat dijatuhkan oleh hakim atas pertimbangan tertentu.

Secara terperinci Kanun NAD Nomor 11 Tahun 2002 menghuraikan bahawa:

79

80

81

82 <http://dsi.acehprov.go.id/perda-atau-kanun/>

83

12 https://id.wikisource.org/wiki/Kanun_Provinsi_Nanggroe_Aceh_Darussalam_Nomor_11_Tahun_2002

1. Penyebar kefahaman agama aliran sesat dihukum penjara paling lama dua tahun atau hukuman sebat di hadapan umum sebanyak 12 kali. Hukuman ini tertulis pada Kanun Propinsi NAD Bab VIII pasal 20 ayat 1.
2. Murtad, menghina dan melecehkan agama Islam dihukum dengan hukuman yang diatur dalam kanun tersendiri (Bab VIII pasal 20 ayat 2).
3. Meninggalkan solat jumat tiga kali berturut-turut tanpa uzur syarie akan dipenjara paling lama enam bulan atau disebat di hadapan umum paling banyak tiga kali (Bab VIII pasal 21 ayat 1).
4. Perusahaan yang tidak memberikan ruang kepada pekerja untuk melaksanakan solat fardu dihukum dengan hukuman takzir pembatalan lesen perniagaan (Bab VIII pasal 21 ayat 2).
5. Pengusaha yang memberikan peluang kepada Muslim yang tidak memiliki uzur syarie untuk tidak berpuasa pada siang Ramadan dipenjara paling lama setahun atau denda paling banyak tiga juta rupiah, atau disebat di hadapan umum paling banyak enam kali dan dibatalkan lesen perniagaan (Bab VIII pasal 22 ayat 1).
6. Seseorang yang makan dan minum di siang Ramadan di tempat/ depan umum dipenjara paling lama empat bulan atau disebat paling banyak dua kali (Bab VIII pasal 22 ayat 2).
7. Seseorang tidak berbusana sesuai dengan Islam dihukum dengan hukuman takzir setelah melalui proses peringatan dan pengajaran oleh Wilayatul Hisbah (Bab VIII pasal 23 ayat 1).

Selanjutnya, berdasarkan Peraturan Gubernur NAD Nomor 10 Tahun 2005 tentang kaedah teknikal pelaksanaan *uqubat* sebat ditetapkan dengan;

- a. Pelaksana yang menjalankan hukuman ialah Jaksa Penuntut Umum (Pendakwa Raya).
- b. Penyebat ialah petugas Wilayatul Hisbah yang ditugaskan untuk melakukan penyebatan atas pesalah dengan penutup wajah yang diperbuat daripada kain. Berada dalam kedudukan berdiri di sebelah kiri pesalah. Apabila penyebat tidak sanggup menyelesaikan pekerjaannya, maka penyebatan akan dilanjutkan oleh penyebat lain.
- c. Alat pemukul yang diperbuat daripada rotan berdiameter 0.75 cm sehingga 1.0 cm, panjangnya satu meter, tidak mempunyai hujung berganda, dan pada pangkalnya ada tempat pegangan.
- d. Pesalah disebat di bahagian punggung (bahu sampai pinggul) dengan menggunakan baju nipis yang telah disediakan bagi menutup aurat. Posisi berdiri tanpa **penampam** bagi pesalah lelaki dan posisi duduk bagi pesalah perempuan.
- e. '*Uqubah* sebat dilaksanakan di suatu tempat terbuka yang dapat disaksikan oleh orang ramai dengan dihadiri oleh jaksa (pendakwa raya) dan doktor.
- f. Tempat penyebatan dapat disaksikan oleh orang ramai, berada di atas pentas yang berukuran minimum 3x3 meter. Jarak antara penyebat dengan orang ramai sekurang-kurangnya 10 meter.
- g. Sebelum melaksanakan penyebatan, pesalah diperiksa tahap kesihatannya oleh doktor. Apabila keadaan kesihatan pesalah menurut hasil pemeriksaan doktor adalah tidak layak untuk menjalani '*uqubat* sebat, maka pelaksanaan penyebatan ditunda sehingga pesalah disahkan sihat untuk menjalani '*uqubat* sebat.

- 31
- h. Apabila diperlukan, sebelum pelaksanaan penyebatan kepada pesalah, dapatlah diberikan bimbingan rohani singkat oleh seorang ulama atas permintaan pendakwa raya atau pesalah sendiri.
- 43
- i. Pendakwa Raya menghadirkan pesalah ke tempat pelaksanaan sebatan dengan terlebih dahulu memberitahukan kepada keluarganya.

Dengan aturan ini, Kanun NAD telah mengguna pakai takzir ‘Umar, tetapi telah mengurangkan jumlah sebatan dan kualiti alat yang digunakan untuk menyebat. Jumlah minimum sebatan ‘Umar adalah 40 hingga 80 kali sebatan dan alat sebat yang digunakan berbentuk cemeti atau tongkat. Sementara itu, sebatan Kanun NAD minimumnya berjumlah dua hingga enam kali sebatan, sedangkan alat sebat yang digunakan berbentuk rotan dengan panjang 0.75 cm hingga 1 meter. Kemuncak hukuman takzir ‘Umar ialah kematian, tetapi kanun NAD tidak melaksanakannya. Namun begitu, untuk bentuk dan jenis takzir terdapat perbezaan dan hal ini suatu kewajaran kerana perbezaan zaman. Pada takzir ‘Umar belum ada mengenai penjagaan kesihatan pesalah yang dihukum, jika mengalami hal yang menyebabkan kematian diluar jangkaan. Pada kanun NAD, jika berlaku hal-hal yang tidak diinginkan, seperti kesan sebatan pada pesalah, pihak perubatan sudah bersiap sedia untuk merawatnya. Sikap menasihati pelaku kejahatan takzir dilakukan ‘Umar dan hal yang sama juga dilakukan Kanun NAD dengan cara menyediakan ahli agama disampingnya sebagai penasihat. Akibat kegagalan hukuman pembuangan negara/negeri, takzir ‘Umar telah dihentikan dan diganti dengan hukuman penjara. Kanun NAD tidak pernah melakukan hukuman pembuangan, tetapi lebih kepada hukuman penjara dan sebat.

E. Perbincangan

Dapatan kajian ini dengan jelas menunjukkan bahawa terdapat adaptasi takzir ‘Umar dalam kanun NAD. Sumbangan literasi secara tidak langsung ini telah memenuhi kelengkapan isi kanun NAD. Mengapa harus takzir ‘Umar? Tiadakah hukuman takzir yang layak menjadi rujukan Kanun NAD? Jika memperhatikan bahagian isi pendahuluan kanun NAD bahawa al-Quran dan hadis menjadi pertimbangan dalam pembuatannya ditambah dengan penggunaan kaedah *usul al-fiqh*, maka amalan takzir yang paling dekat dengan nilai-nilai al-Quran dan hadis ialah amalan takzir ‘Umar bin Al-Khattab. ‘Umar ialah sahabat, mertua, salah satu daripada 10 sahabat yang dijamin masuk syurga dalam suatu hadis, beberapa *asbab al-nuzul* ayat al-Quran disebabkan ‘Umar sehingga kewajaran dengan dekatnya ‘Umar dalam pelbagai aspek kehidupan Rasulullah SAW sehingga banyak pemimpin negara mengadaptasi pemikirannya, khususnya dalam bab takzir. Sementara itu, kaedah-kaedah yang terkait dengan takzir terdapat dalam;

1. *Al-takzir yaduru ma'a al-mashlahah* (hukuman takzir gugur kerana adanya syubhat).⁸⁴

⁸⁴ ‘Abd al-Aziz Amir, *al-Takzir fi al-Syari’at al-Islam* (Beirut: Dar al-Fikr al-‘Arabi, 1969), hl. 55.

- 13
2. *Al-takzir ila al-imam 'ala qadr 'azhm al-jaram wa shigharuh* (berat dan ringannya hukuman takzir diserahkan kepada imam (hakim) sesuai dengan besar kecilnya kejahatan yang dilakukan).⁸⁵

Kaedah inilah yang menjadi bahan kajian pembuat Kanun NAD untuk menambahkan kepelbagaian kejahatan takzir dalam tradisi masyarakat Aceh. Tentunya, hal ini sangat berbeza dengan lingkungan masa Khalifah 'Umar bin Al-Khattab dahulu dalam menentukan kejahatan takzir. Namun begitu, semangat mencegah kejahatan di tengah masyarakat oleh Pemerintah Daerah Aceh dan kekhalifahan 'Umar menyatu dalam memperkasakan hukuman, khususnya takzir ini.

Takzir merupakan sebahagian dasar politik pemerintahan seorang pemimpin negara. Kemaslahatan menjadi hal paling utama untuk menghalang kejahatan daripada berkembang dalam masyarakat. Amalan yang paling menonjol ketika kanun NAD menerapkan takzir 'Umar adalah:

- Penentuan sesuatu kejahatan dikategorikan sebagai hukuman takzir dengan cara tidak memasukkan kejahatan yang tergolong *qisas* dan *hudud*.
- Alat menghukum pesalah dengan menggunakan cemeti dan penjara.
- Proses hukuman disaksikan oleh orang ramai.

Satu penjelasan tentang kepentingan Kanun NAD memasukkan takzir dalam perundangannya dengan alasan;

- 3
- Tradisi keagamaan masyarakat Aceh sepanjang sejarah untuk menumbuhkan semangat nasionalisme.
 - Menempatkan ulama pada posisi yang terhormat dalam kehidupan bermasyarakat dan bernegara.
 - Kelestarian dan pengembangan dunia pendidikan.
 - Jaminan kepastian hukum dalam melaksanakan segala urusan.⁸⁶
- 57

Dalam proses pembuatan hukuman takzir, terjadi pengurangan kuantiti dan kualiti isi hukuman takzir pada kanun NAD dibandingkan dengan takzir 'Umar. Banyak pertimbangan yang menyebabkan pembatasan hukuman takzir pada kanun NAD, antara lain;

- 55
- Kanun NAD harus tunduk pada Pasal 18 b dan Pasal 29 UUD 1945.⁸⁷ Pasal 18 b UUD 1945 berbunyi; (1) Negara mengakui dan menghormati satuan-satuan pemerintahan daerah yang bersifat khusus atau bersifat istimewa yang diatur dengan undang-undang. (2) Negara mengakui dan menghormati kesatuan masyarakat hukum adat beserta hak-hak tradisionalnya sepanjang masih hidup dan sesuai dengan perkembangan masyarakat dan prinsip Negara Kesatuan Republik Indonesia, yang diatur dalam undang-undang. Sementara itu, Pasal 29 UUD 1945; (1) Negara berdasar atas Ketuhanan Yang Maha Esa. (2) Negara menjamin kemerdekaan tiap-tiap penduduk untuk memeluk agamanya masing-masing dan untuk beribadat menurut agamanya dan kepercayaannya itu.

⁸⁵

30 ⁸⁶ UU RI Nomor 44 tahun 1999 tentang Penyelenggaraan Keistimewaan Propinsi Daerah Istimewa Aceh.

⁸⁷ Kanun NAD nomor 10 tahun 2002 tentang Peradilan syariat Islam.

56
47

Ketika kebebasan menjalankan tradisi setempat dan upacara keagamaan diberikan oleh NKRI, sebenarnya di sanalah terletak ketidakbebasan. Tradisi daerah yang satu harus menghormati tradisi daerah yang lain dan penganut agama yang satu harus menghormati penganut agama yang lain. Begitu juga, dengan memperlakukan hukuman takzir akan terjadi saling menghormati tradisi dan agama yang berbeza. Kanun NAD hanya berlaku di wilayah NAD saja dan tidak berlaku di wilayah yang lain. Muslim di NAD dikenakan hukuman takzir dan tidak dikenakan bagi penganut agama lain yang berada di NAD. Kaum beragama selain Islam harus menghormati dan mencegah dirinya agar tidak terjebak dikenakan hukuman takzir. Kalau terjadi pelanggaran undang-undang takzir akan dikenakan hukuman yang bersifat umum.

- 51
- 2
- 2
- 2
- b. Tiga puluh isi Hak Asasi Manusia (HAM) dunia.⁸⁸ Isi HAM dunia telah disepakati pemerintah NKRI untuk menerimanya.⁸⁹ Oleh sebab itu, hal-hal yang berkaitan dengan pelanggaran HAM di Indonesia akan mendapat sorotan dan kritikan dunia. Kanun NAD berusaha memperhalusi hukuman terhadap pelaku kejahatan takzir agar hukuman dikenakan seringan mungkin sehingga tidak terlihat sadis, kejam, dan tidak berperikemanusiaan. Inilah penyebab Kanun NAD banyak mengubah suai takzir ‘Umar agar sesuai dengan zamannya dan diterima oleh masyarakat. Misalnya, satu kes terjadi pada tanggal 19 Mac 2020, Kejaksaan (Pendakwa Raya) Negeri Aceh Jaya melaksanakan *uqubat* (hukuman) sebat bagi kesalahan pelanggaran Kanun Aceh No. 6 Tahun 2014 tentang Hukum Jinayat terhadap tiga orang pesalah kes perjudian. Pelaksanaan hukuman sebat ini dilaksanakan di halaman Kantor Kejaksaan Negeri Aceh Jaya, pukul 15.00 WIB, berdasarkan Putusan Mahkamah Syar’iyah Calang tanggal 27 Februari 2020 dengan perkara Nomor 1/JN/2020/MS.Cag, 2/JN/2020/MS.Cag dan 3/JN/2020/MS.Cag. Pelaksanaan hukuman sebat ini diadakan oleh Dinas Syariat Islam Kabupaten Aceh Jaya, yang dalam hal ini dihadiri oleh Hakim Mahkamah Syar’iyah Calang M. Afif, S.H.I. yang sekaligus bertindak sebagai Hakim Pengawas Pelaksanaan hukuman sebat, Ketua Majelis Permusyawaratan Ulama (MPU), Kepala Kejaksaan Negeri Aceh Jaya, Kapolres Aceh Jaya, Lembaga Pemasarakatan Aceh Jaya, Kepala Dinas Syariat Islam Aceh Jaya, Dinas Kesehatan Aceh Jaya, Wilayatul Hisbah (WH) dan Satpol PP Aceh Jaya. Hukuman sebat yang diterima pesalah sebanyak 8 kali sebatan dan dikurangi tempoh masa tahanannya. Pelaksanaan hukuman ini berjalan dengan baik, sesuai dengan aturan hukum yang berlaku dan berlangsung dengan dikawal oleh anggota Polres Aceh Jaya, Wilayatul Hisbah (WH) dan Satpol PP.⁹⁰

10

Pada awalnya, hukuman seperti ini mendapat respon negatif dan kontroversi dari sebahagian kelompok masyarakat kerana dianggap melanggar hak-hak asasi manusia dan penyiksaan. Misalnya, 50% mahasiswa ITB memandang hukum ini sudah tidak relevan

88

<https://www.ohchr.org/en/human-rights/universal-declaration/translations/indonesian?LangID=inz>

89

90 <https://badilag.mahkamahagung.go.id/seputar-peradilan-agama/berita-daerah/pelaksanaan-uqubat-cambuk-tehadap-3-tiga-orang-terpidana-kasus-maisir-di-aceh-jaya>

diterapkan dan 50% lainnya memandang hukum ini masih relevan diterapkan di Wilayah Aceh.⁹¹ Kepala Biro Humas Setda Aceh Frans Dellian mengatakan tidak ada permintaan kepada pemerintah Aceh untuk menyemak kembali pelaksanaan kanun. Dia membantah bahawa terjadi pelanggaran hak asasi manusia dan hukuman sebat dilakukan adalah tidak sekejam bayangan orang. Tidak pernah ada kejadian apabila setelah selesai dihukum sebat, pesalah itu dimasukkan ke ruang ICU hospital. Setelah dihukum sebat, satu atau dua minit pesalah sudah kembali seperti biasa, hukuman sebat penekannya pada unsur malunya.⁹² Menurut Nurbaiti et al., proses hukuman sebat ini dapat memberikan rangsangan dan kesan pengajaran untuk mencegah terjadinya pelanggaran syariah sekalipun mendapat respon yang berbeza dari kalangan masyarakat.⁹³ Bahkan, sebahagian orang ada yang acuh tak acuh dengan hukuman sebat yang akan mengenai pelakunya. Sebahagian orang mengusulkan agar perlu ada hukuman tambahan selain hukuman sebat.⁹⁴ Dengan pandangan-pandangan sedemikian, hukuman takzir sebenarnya tidak terlihat sadis, kejam, dan tidak melanggar perikemanusiaan.

Penelitian ini dibatasi oleh paparan sepanjang literatur yang ada. Penelitian ini tidak melihat lebih lanjut apakah hasil hukuman takzir pada kanun NAD membawa perubahan tingkah laku pesalah secara signifikan. Kemungkinan pengkaji lain dapat melakukan penyempurnaan dengan cara melakukan kaji selidik keberhasilan hukuman takzir Kanun NAD ini. Di samping itu, sekadar pendapat dan pengamatan seorang sarjana UIN Syarif Hidayatullah Jakarta, Huzaimah T Yanggo, penerapan Syariat Islam ini telah berhasil mengurangkan kelakuan buruk di tengah masyarakat Aceh dan akan memberikan *shock therapy* bagi para pelakunya⁹⁵ dan menimbulkan rasa malu bagi dirinya dan keluarganya.⁹⁶ Pada tahun 2005, didapati amalan perjudian di Aceh mengalami penurunan, munculnya kesedaran masyarakat dalam beragama dan beribadah seperti berpakaian menurut Islam di depan umum, penglibatan masyarakat dalam majlis ilmu terlihat lebih baik serta solat lima waktu di masjid semakin bertambah setiap hari. Sebaliknya, tindak kejahatan yang dilakukan oleh pemuda sudah berkurang khususnya di Kabupaten Pidie.⁹⁷

⁹¹ <https://journal.actual-insight.com/index.php/decive/article/view/290>

⁹² <https://www.voaindonesia.com/a/kanun-jinayat-di-aceh-melanggar-hak-asasi-manusia/3570054.html>

⁹³ https://www.google.com/search?q=efek+samping+hukuman+cambuk+secara+hasil+riset+psikologi&client=firefox-b-d&sxsrf=ALiCzsa1Cjflpp_XnRz8EUxRU00ie8tdrQ%3A1659414846009&ei=PqnoYpMc9b3xA52FrAD&ved=0ahUKEwiTs7mDqqf5AhX1XnwKHZ2CCzGQ4dUDCA0&uact=5&oq=efek+samping+hukuman+cambuk+secara+hasil+riset+psikologi&gs_lcp=Cgxnd3Mtd2l6LXNlcnAQAzoHCCMQsAIQJ0oECEEYAUoECEYYAFCHBlj3GW D8H2gBcAB4AYAB7ASIAiUkgEJMi40LjEuNS0zmAEAoAEBwAEB&sclient=gws-wiz-serp

⁹⁴ https://www.google.com/search?q=efek+samping+hukuman+cambuk+secara+hasil+riset+psikologi&client=firefox-b-d&sxsrf=ALiCzsa1Cjflpp_XnRz8EUxRU00ie8tdrQ%3A1659414846009&ei=PqnoYpMc9b3xA52FrAD&ved=0ahUKEwiTs7mDqqf5AhX1XnwKHZ2CCzGQ4dUDCA0&uact=5&oq=efek+samping+hukuman+cambuk+secara+hasil+riset+psikologi&gs_lcp=Cgxnd3Mtd2l6LXNlcnAQAzoHCCMQsAIQJ0oECEEYAUoECEYYAFCHBlj3GW D8H2gBcAB4AYAB7ASIAiUkgEJMi40LjEuNS0zmAEAoAEBwAEB&sclient=gws-wiz-serp

⁹⁵ <http://www.republika.co.id/berita/shortlink/78567>

⁹⁶ <http://atjehliterature.blogspot.co.id/2012/12/syariat-islam-sistem-hukum>.

⁹⁷

Pengkaji mencadangkan agar hukuman takzir sentiasa disemak berulang kali sehingga ia dapat mendidik pesalah agar semakin sedar dan tidak mengulangi kembali kejahatannya.

F. Kesimpulan

Sumbangan takzir ‘Umar bin Al-Khattab terhadap Kanun NAD sudah berlaku meskipun terdapat beberapa pengubahsuaian dalam pelbagai sisi. Hal ini dilatarbelakangi oleh aturan sistem hukum nasional dan Hak Asasi Manusia (HAM) sehingga pengurangan secara kualiti dan kuantiti takzir ‘Umar tidak dapat dihindarkan. Penambahan hukuman takzir berdasarkan keperluan masyarakat Aceh merupakan sesuatu yang layak dilakukan. Kesan sadisme, radikalisme, dan ekstrimisme sangat dihindarkan dalam isi Kanun NAD agar tidak terjadi penolakan dari komponen masyarakat dan pemerintah. Namun begitu, sesuatu yang perlu ditonjolkan ialah nilai-nilai pengajaran agar perubahan tingkah laku berlangsung secara normal pada satu sisi dan tanpa terasa pemaksaan pada sisi yang lain.